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REVISTA PRESEI 

 

 

 Protest în București față de restricțiile adoptate de guvern în contextul 

pandemiei 

În jur 1.000 de persoane au protestat şi ieri în București faţă de restricțiile adoptate 

de guvern în contextul pandemiei. Manifestanţii au mărşăluit prin centrul Capitalei 

și au ajuns la Cotroceni chiar la ora 20.00, când ar fi trebuit să fie deja în case. Deşi 

mulţi dintre ei nu purtau masca și restricțiile de circulație au fost încălcate, 

jandarmii nu au intervenit, iar protestul s-a încheiat fără incidente. 

Sute de persoane au început să se adune de la orele amiezii în Piața Universității. 

Printre ei, mulți simpatizanți AUR, veniți din țară cu autocare. Ei au plecat spre 

Piața Victoriei, înarmați cu vuvuzele, steaguri și icoane. 

 

Printre cei nemulțumiți de restricții s-au aflat și angajați și comercianți de la 

metrou, dar și persoane îngrijorate de situația din spitale. 

 

De la guvern, protestarii au plecat în marș spre Palatul Cotroceni, unde au ajuns 

chiar la ora la care intrau în vigoare restricțiile de circulație, iar autorizația pentru 

protest expirase. 

 

O oră mai târziu, protestul s-a încheiat fără incidente. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Protest motorizat la Iași pentru construcţia autostrăzii A8. Organizatorii 

manifestației cer alocarea de fonduri din PNRR pentru realizarea autostrăzii 

Reprezentanţi ai asociaţiilor civice, ai mediului de afaceri, ai agricultorilor, 

transportatorilor, sau simpli cetăţeni din municipiul Iaşi participă, sâmbătă, la un 

protest motorizat în localitatea Cristeşti, Iași, la limita cu judeţul Neamţ. 
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Marşul motorizat este organizat de asociaţiile „Împreună pentru A8” şi „Mişcarea 

pentru Dezvoltarea Moldovei”. 

Participanţii la acest marş de protest cer alocarea de fonduri prin PNRR pentru 

construcţia autostrăzii A8 sau Autostrada Unirii cum mai este cunoscută, care să 

lege estul de vestul ţării. De asemenea, protestatarii solicită scurtarea termenelor de 

proiectare şi de întocmire a documentaţiilor tehnice. 

„Ne-am adunat astăzi pentru a lua parte la acest marş de protest pentru a arăta 

Guvernului că şi în Moldova avem nevoie de infrastructură şi că acum când există 

aceste fonduri prin PNRR Moldova nu trebuie uitată din nou sau lăsată la o parte în 

favoarea altor regiuni ale României. La acest marş participă oameni de afaceri din 

regiunea Moldovei. Este prima dată când oameni de afaceri participă alături de noi 

la marşuri de protest. Sunt asociaţii de transportatori, cluburi de motociclişti, de 

offroad, foarte mulţi cetăţeni care doresc ca şi mine o Moldovă dezvoltată, o 

Moldovă în care sper să ne putem creşte copiii în bune condiţii şi să rămână 

aproape de noi şi să nu mai emigreze. Noi avem speranţa ca firma care a semnat 

contractul cu CNIR să reuşească să facă în termenul care i s-a cerut studiul de 

fezabilitate şi proiectarea astfel încât să putem prinde măcar sectorul de la Târgu 

Frumos la Leţcani în viitorul PNRR. Marea noastră dorinţă ar fi ca şi şoseaua de 

centură a Iaşiului să fie şi ea inclusă, pentru că este importantă în perspectiva 

construirii unui spital regional şi dezvoltării aeroportului”, a declarat Ionel 

Apostol, reprezentant al Asociaţiei ”Împreună pentru A8”. 

El a declarat că protestatarii se vor întâlni în localitatea Cristeşti, de unde vor 

transmite un apel către premier. 

„La Cristeşti vom face joncţiunea cu toate grupurile care vin din Moldova. Acolo, 

timp de o oră, o oră şi jumătate, mai mulţi oameni de afaceri, e prima dată când vin 

oameni de afaceri din judeţul Iaşi, Roman, Suceava, Botoşani, vor transmite 

mesaje către prim-ministru şi ministrul Transporturilor. Presiunea va rămâne 

constantă până vedem utilajele lucrând pe această autostradă A8. Conform teoriei, 

autostrada ar trebui să fie finalizată până în 2030.  
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Dacă avem posibilitatea să o facem prin PNRR, mă refer la Târgu Mureş – 

Miercurea Nirajului, Reghin – Târgu Neamţ – Moţca şi Târgu Frumos – Leţcani, 

dacă introducem prin finanţare PNRR aceste trei tronsoane am putea să le 

terminăm în 2026, iar cele patru tronsoane de pe A7 ar trebui să fie gata, dacă şi ele 

sunt finanţate prin PNRR, tot în 2026″, a declarat Cătălin Urtoi, reprezentant al 

”Asociaţiei Împreună pentru A8”. 

Oamenii de afaceri spun la rândul lor cât de necesară este o autostradă pentru 

dezvoltarea unei regiuni. 

„Aşteptam de multă vreme să ieşim la un marş puternic care să impresioneze ţara, 

să impresioneze Guvernul şi să îi obligăm să finanţeze autostrada Iaşi – Târgu 

Mureş. Investiţiile nu vin din sud, din Bucureşti, vin din vest, noi exportăm în vest, 

75% din comerţul exterior al României se îndreaptă spre vest. Unde mergem? Cum 

mergem? (…) Este o mare problemă lipsa autostrăzii pentru Moldova. Sper ca 

acest tronson Târgu Neamţ – Iaşi să fie finanţat prin PNRR şi să nu ne amâne peste 

ani. Următorii ani ar putea însemna peste 2030. Dacă acum se finanţează prin 

PNRR e posibil ca acest ciot de autostradă, comparativ cu alte autostrăzi din 

Europa, să fie gata în 2026. Suntem optimişti”, a afirmat Marian Berdan, unul 

dintre oamenii de afaceri participanţi la marşul motorizat, citat de Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 MediaSind -  20 de ani în slujba jurnaliștilor și a libertății de exprimare! 

 Deviza „Împreună suntem mai puternici” – are o acoperire totală în realitate, 

definind forța de acțiune și coeziune a celei mai puternice organizații sindicale din 

mass-media 

 Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind împlinește astăzi, 12 aprilie 2021, 20 

de ani de existență, ani de luptă împotriva abuzurilor din mass-media, în sprijinul 

lucrătorilor din cea mai încercată breaslă, aflată mereu pe frontul apărării 

democrației. 

 Curajul, dăruirea, ambiţia şi determinarea au fost şi sunt doar câteva dintre 

calităţile pe care orice membru de sindicat, orice jurnalist, orice om de presă 

trebuie să le posede pentru a-şi duce la bun sfârşit ţinta pe care şi-a propus-o. 
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Riscul pe care noi ni l-am asumat în urmă cu 20 de ani, de a construi mijlocul prin 

care vocea jurnaliştilor să poate fi auzită şi respectată, a părut pentru unii un curaj 

ce friza nebunia, o obrăznicie ce trebuia pedepsită cu orice preţ, o încercare sortită 

în mod evident eşecului. Acest risc s-a transformat într-o palmă grea pe obrazul 

patronilor de media care îşi duceau veacul şi făceau regulile după bunul lor plac pe 

o moşie pe care jurnaliştii trudeau fără niciun fel de drepturi, dar cu multe obligaţii. 

Erau vremuri în care cuvinte ca sindicalist, mişcare sindicală în mass-media 

reprezentau tabu-uri greu de surmontat. Vremuri în care sindicatele din presă erau 

anatemizate, iar membrii de sindicat deveneau nişte paria, nişte nulităţi ce trebuiau 

evitate cu orice preţ. Noi toţi eram nişte subversivi care lucram împotriva aşa-zisei 

dreptăţi şi reguli încetăţenite. 

 Am început atunci un război cu corupția, cu abuzurile,cu ilegalitățile din 

instituțiile de media, război  pe care nu l-am terminat încă. Luptele continuă pe mai 

multe fronturi. Ne batem încă cu politicienii certaţi cu libertatea de exprimare, cu 

angajatorii din presa publică și privată care nu respectă legislația muncii, dar și cu 

unii care nu respectă regulile deontologiei profesionale. 

 Desigur, dacă la început luptam cu mentalităţi anchilozate în stereotipuri 

ciocoiești, cu conştiinţe pătate şi tributare unor reguli arhaice venite dintr-o formă 

de capitalism sălbatic, în timp, MediaSind a creat instrumentele prin care a câştigat 

drepturi pentru salariați la care nimeni nu ar fi visat sau sperat vreodată. Contractul 

Colectiv de Muncă Unic la Nivel de Ramură Mass-Media, piatra de hotar în lungul 

drum pe care am ales să-l parcurgem, a însemnat pentru noi toţi simbolul şi forţa 

care ne-au ajutat să câştigăm procese în instanţă, să demonstrăm că avem un 

cuvânt de spus, să primim ceea ce ni se cuvine. Din nefericire însă, în urma 

modificării legislației muncii din anul 2011 împotriva drepturilor de negociere 

colectivă, acest Contract Colectiv a fost imposibil de a mai fi negociat, din cauza 

inexistenței unei organizații patronale reprezentative la nivel de sector cultură și 

mass-media. (www.mediasind.ro/drepturi-jurnalisti) 

 Şi totuşi, unificarea organizaţiilor sindicale din mass-media într-o singură 

organizaţie de sine stătătoare, Federația Română a Jurnaliștilor MediaSind, cu 

personalitate juridică proprie, cu peste 9 000 de salariaţi din presa scrisă, radio,  

http://www.mediasind.ro/drepturi-jurnalisti
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televiziuni, edituri, tipografii şi difuzare a reprezentat constituirea unui pol de 

putere a mişcării sindicale româneşti din mass-media, gata mereu să vină în 

sprijinul fiecărui truditor din această breaslă atât de des atacată. Această realitate a 

fost recunoscută şi de cea mai importantă organizaţie a jurnaliştilor din lume FIJ – 

Federaţia Internaţională a Jurnaliştilor, în momentul în care ne-am afiliat ca 

membru cu drepturi depline. 

 În tot acest timp  am luptat, am pierdut uneori, dar am şi câştigat redute 

considerate ca inexpugnabile. Realizările MediaSind pot fi confirmate de toți aceia 

care au câştigat procese în instanţă împotriva propriilor patroni, de cei care au ieşit 

în stradă alături de noi, au tremurat în frig şi ploaie pentru a picheta Guvernul, 

Parlamentul, Preşedinţia, de partenerii de negociere a contractelor colective de 

muncă, reprezentanţii patronatelor din presă, reprezentanţii organizaţiilor sindicale 

şi profesionale, colegii din presa internaţională, de reprezentanţii clasei politice 

româneşti. Alături de noi a fost mereu Dumnezeu care ne-a dat puterea de a trece 

peste orice obstacole, oferindu-ne înţelepciunea de a învăţa din propriile greşeli. 

 An de an am adus îmbunătăţiri şi noi drepturi la contractele colective negociate în 

instituțiile unde avem membri, am dat clauzei de conştiinţă a jurnalistului putere de 

lege. An de an ne-am străduit să creăm condiţii mai bune pentru jurnalişti, pentru 

toţi cei care lucrează în mass-media. Împreună cu cele mai importante universități 

din țară am demarat Proiectul ReStart pentru un jurnalism de calitate, în sprijinul 

viitorilor jurnaliști. Nu am stat deoparte nici când reprezentanţi ai clasei politice au 

încercat să pună botniţă libertăţii de exprimare. Nu am lăsat nepedepsită nicio 

reacţie care ar fi putut afecta imaginea şi demnitatea condiţiei de jurnalist. 

 Iar de la 1 decembrie 2013 nu mai suntem singuri ci mult mai puternici. Împreună 

cu colegii reprezentativi din domeniul Cultură, reuniţi în Federaţia Artiştilor 

Interpreţi din România – FAIR, am creat cea mai puternică şi reprezentativă 

organizaţie din sectorul Cultură şi Mass-Media, sub denumirea Federaţia din 

Cultură şi Mass-Media FAIR – MediaSind. Iar rezultatele acestei unificări se văd 

zi de zi: pe platforma Sindicatului Jurnaliştilor Profesionişti, am creat noul 

 Sindicat Român al Jurnaliştilor MediaSind, prin fuziunea prin absorbţie cu 

Sindicatul lucrătorilor din Audiovizual – TVR Sind şi cu Sindicatul Asociaţia 

Porfesională Radio. În prezent, avem 4 filiale puternice – MediaSind AGERPRES, 
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MediaSind TVR, MediaSind Radio România și MediaSind Freelanceri, în 

instituţiile media publice și în cele cu capital privat. Şi nu ne vom opri aici! 

 Se spune că istoria este scrisă de învingători, dar e trăită de învinşi. Semnificaţia 

acestei afirmaţii este parţial adevărată. Noi am scris istoria, am trăit-o şi am 

înfăptuit-o de pe poziţia învingătorilor. Etapele pe care le-am parcurs în aceşti ani 

ne dau certitudinea că orice confruntare poate avea învingători în ambele tabere, 

căci strădaniile noastre aduc şi vor aduce avantaje nu numai membrilor de sindicat, 

ci şi angajatorilor din mass media. Suprimarea oricărui obstacol în calea libertăţii 

de exprimare, siguranţa unui loc de muncă, demnitatea profesiei de jurnalist, 

condiţii decente de desfăşurare a activităţii etc., vor duce inevitabil la eficienţă şi 

randament, la profesionalism şi dăruire, finalmente la audiență şi profit pentru toată 

lumea. Aceasta este mentalitatea pe care dorim să o promovăm. Acesta este drumul 

pe care trebuie să mergem. Aceasta este istoria pe care trebuie să o scriem la 

unison. Atunci nu vor mai fi învingători şi învinşi, vom fi cu toţii doar învingători. 

 Vă așteptăm să vă înscrieți în marea familie a MediaSind prin filialele noastre 

MediaSind AGERPRES, MediaSind TVR, MediaSind Radio România sau 

MediaSind Freelanceri (www.mediasind.ro/despre-noi),  pentru că 

 ÎMPREUNĂ SUNTEM MAI PUTERNICI! 

PS. Vă așteptăm miercuri, 14 aprilie 2021, în Piața Victoriei, între orele 11,00 și 

13,00, alături de  organizația la care suntem afiliați prin Federația Cultură și Mass 

Media FAIR MediaSind, Confederația CNSLR-Frăția, să participați la mitingul de 

protest împotriva măsurilor guvernamentale care ne afectează nivelul de trai, dar și 

drepturile membrilor noștri de sindicat. 

(Sursa: Biroul Executiv Național al Sindicatului Român al Jurnaliștilor MediaSind) 

 

 USR-PLUS sprijina candidatura lui Liviu Popescu pentru functia de 

director interimar al Societatii Romane de Radiodifuziune 

Birourile Nationale ale USR si PLUS au decis duminica sa sprijine candidatura lui 

Liviu Popescu pentru postul de director interimar al Societatii Romane de 

Radiodifuziune (SRR). Decizia a fost luata in urma unei competitii deschise. 

 

http://www.mediasind.ro/despre-noi
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/politica/camera-deputatilor/comisie-cultura-raport-tvr-1672082
https://ziare.com/politica/camera-deputatilor/comisie-cultura-raport-tvr-1672082
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"Mandatul domnului Popescu va fi acela de a intari misiunea publica a radioului de 

stat atat din punct de vedere administrativ si managerial, cat si din punct de vedere 

editorial, astfel incat categorii cat mai largi de public sa se simta reprezentate in 

productia SRR. Eforturile sale vor viza inclusiv adaptarea rapida a productiei SRR 

la mediile digitale", arata USR-PLUS, intr-un comunicat de presa. 

 

Liviu Popescu a lucrat in mai multe redactii relevante: este fost redactor-sef al 

stirilor TVR, fost editor la Prima TV si Realitatea TV si fost producator al sectiei 

romane a BBC World Service. 

 

Comisiile de cultura ale Parlamentului vor audia saptamana viitoare candidatii 

pentru posturile interimare de conducere ale SRR si SRTv. 

 

Comisiile pentru cultura reunite ale Camerei Deputatilor si Senatului au respins joi 

rapoartele de activitate ale Societatii Romane de Televiziune si ale Societatii 

Romane de Radiodifuziune pentru anii 2017, 2018 si 2019, condusa in prezent de 

Doina Gradea. Rapoartele vor fi dezbatute intr-un plen reunit, iar daca Parlamentul 

le respinge, atunci va fi numita o conducere interimara a SRTv si SRR. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cîțu, după ședința Centrului de Coordonare a Intervenției: Obiectivul de 

1.600 de paturi la ATI nu este atins 

Obiectivul de 1.600 de paturi de terapie intensivă nu este atins, sunt 1.531 de 

persoane internate în ATI și doar 6 locuri libere. Trebuie să atingem acest obiectiv, 

a declarat duminică premierul Florin Cîțu, după ce a participat la ședința 

săptămânală a Centrului Național de Conducere și Coordonare a Intervenției de la 

Ciolpani. 

„Am ajuns la un platou, dar avem mai multe persoane internate la ATI. Acest val 

va putea dura 2-3 luni, trebuie să ne concentrăm să avem resursele în paralel cu 

campania de vaccinare”, a punctat premierul. 
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Știrea inițială: 

Premierul Florin Cîțu a participat duminică la ședința săptămânală a 

Centrului Național de Conducere și Coordonare a Intervenției care are loc 

astăzi, de la ora 15.00, la Ciolpani. 

Ședința de astăzi are loc în contextul în care România a înregistrat cel mai mare 

număr de pacienți COVID aflați la Terapie Intensivă - 1.531, în creștere 

semnificativă față de zilele trecute.. 

Potrivit informațiilor Digi24, Capitala a rămas fără niciun pat liber de Terapie 

Intensivă pentru pacienții COVID, iar la nivelul intregii țări mai sunt doar 6 locuri. 

Noile paturi ATI COVID înființate ieri la spitalul Foișor și din unitatea mobilă de 

la Victor Babeș au fost deja ocupate. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Premierul Florin Cîțu, în contextul evacuării spitalului Foișor: Remaniera 

nu se dicută, se anunță 

Premierul Florin Cîţu, la finalul unei şedinţe a Centrului Naţional de Conducere şi 

Coordonare a Intervenţiei, a vorbit despre lipsa paturilor ATI în spitale, despre 

deschiderea de noi centre de vaccinare și despre situația de la spitalul Foișor din 

Capitală. În acest context, premierul a afirmat că o remaniere nu se discută, se 

anunță. 

"Astăzi, sunt 1.531 de persoane internate în ATI şi doar şase locuri libere la 

nivel naţional. Trebuie să atingem acest obiectiv de minim 1.600 de paturi şi este 

nevoie ele acum. În acelaşi timp, am stat şi am discutat mai mult cu specialiştii, 

am vrut să înţeleg lucrurile, pentru că, pe de o parte, avem evoluţia pozitivă în 

ceea ce priveşte numărul de persoane infectate, deci vedem că, după ce am ajuns 

la un platou, începem să scădem, o scădere care se consolidează, dar în acelaşi 

timp, oarecum contradictoriu, avem mai multe persoane internate în spital şi 

avem mai multe persoane în ATI", a declarat şeful Guvernului. 
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Premierul Florin Cîţu a anunţat că vor fi deschise săptămâna viitoare 171 de centre 

noi pentru vaccinare şi de la 15 aprilie, capacitatea de vaccinare va creşte la 

100.000 de persoane pe zi. 

Discuţiile de la CNCCNI au mai vizat, potrivit acestuia, pregătirile pentru perioada 

următoare. 

"Acest val va dura probabil două-trei luni de zile şi trebuie să ne concentrăm, să 

folosim toate resursele pentru perioada următoare ca să trecem peste acest val. 

Ne ocupăm de campania de vaccinare şi este important ca să vorbim de spitale, 

pentru că avem un milion de persoane care au trecut peste această boală, dar 

avem şi peste 25.000 de persoane care au decedat. Este foarte important să avem 

toate resursele puse la dispoziţie şi să accelerăm campania de vaccinare", a spus 

premierul. 

Despre situația de la spitalul Foișor, șeful Guvernului a spus că nu e normal să 

intervină premierul și să vorbească cu primarul, cu managerul de spital pentru a se 

aplica o decizie. „Avem un singur inamic, pandemia”, a comentat el. 

Întrebat dacă va propune remanierea ministrului Sănătății, Vlad Voiculescu, Cîțu a 

spus că aceste decizii nu se discută, ci se anunță. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 SONDAJ Sindicatul ar trebui să suporte pagubele în urma blocării 

circulației Metroului / Autostrada de Centură, cel mai important obiectiv de 

infrastructură pentru Capitală 

Un sondaj realizat de Avangarde în București, în perioada 02.04.2021 – 

10.04.2021, reflectă opiniile bucureștenilor legat de scandalul iscat de sindicaliștii 

din Metrorex, dar și despre principalele proiecte de infrastrctură angajate de 

autorități și inclusiv despre intenția de privatizare a companiei Tarom. 

Sondajul a fost realizat telefonic, pe un eșantion de 710 persoane, având marjă de 

eroare +- 3,5% 
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Peste 31% dintre respondenți au afirmat că Autostrada de Centură este cel mai 

important obiectiv de infrastructură pentru Capitală,  22% s-au exprimat pentru 

magistrala de metrou M5, 21% pentru pasajele Mogoșoaia, Berceni, Oltenița, și 

11% pentru dublarea șoselei actuale de Centură. 

45% ditre respondenți sunt de părere că nu trebuie privatizată compania Tarom, în 

timp ce 25% sunt de părere că aceasta trebuie privatizată. 

Legat de disputa dintre sindicaliștii de la Metrou și Ministerul Transporturilor – 

care invocă necesitatea restructurării companiei Metrorex – sondajul arată că 

majoritatea bucureștenilor nu a agreat blocajul circulației metroului. Un procent de 

64% dintre respondenți declară că nu a fost justificată blocarea circulației 

metroului.  Doar 14% dintre respondenți au apreciat ca fiind justificat protestul 

sindicaliștilor. 

La întrebarea: Cine credeți că ar trebui să suporte pagubele provocate de blocarea 

circulației Metroului, 34% dintre respondenți consideră că Sindicatul, 27% 

consideră că participanții la manifestația de protest, iar 9% cred că statul ar trebui 

să suporte pagubele. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Sorin Cîmpeanu: Ministerul Educației va propune extinderea anului şcolar, 

începând cu septembrie 2022 / Ministrul vorbeşte despre revenirea la 

trimestre în loc de semestre 

Sorin Cîmpeanu a anunţat că ar putea fi modificată structura anului şcolar şi să se 

revină la trimestre în loc de semestre, însă va exista o discuţie amplă cu sindicatele, 

asociaţiile de părinţi şi ale elevilor. Totodată, elevii ar putea reveni la şcoală la 1 

septembrie, odată cu profesorii. Ministrul Educaţiei a precizat că, îndiferent de 

varianta pe care se va merge, va propune extinderea anului şcolar, începând cu 

septembrie 2022, relatează News.ro. 

„Acest an şcolar 2021-2022 ar urma să înceapă cursurile pe data de 13 septembrie. 

Sigur pledăm pentru extinderea duratei anului şcolar. În acelaşi timp este nevoie şi 

de predictibilitate. Ministerul Educaţiei este dispus să ia în considerare reanalizarea 

structurii anului şcolar, cu o singură condiţie.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 12 aprilie 2021 11 

 

Această solicitare să fie făcută prin consens de către partenerii de dialog social. 

Toţi elevii şi părinţii din România cunosc o anumită structură. Dacă revenim, asta 

va crea un deficit de predictibilitate. Ministerul Educaţiei, în oricare dintre 

variante, va propune, din timp, extinderea anului şcolar începând cu septembrie 

2022. Ministerul Educaţiei oricum susţine ideea extinderii perioadei de cursuri în 

învăţământul preuniversitar. Cu atât mai mult cu cât predarea online a generat 

pierderi. Deci este nevoie de timp pentru recuperarea acestor pierderi”, a afirmat 

Sorin Cîmpeanu, într-o intervenţie telefonică duminică la Digi24. 

Întrebat ce ar implica revenirea la trei trimestre în anul şcolar, ministrul Educaţiei a 

răspuns: „Poate fi o variantă de luat în calcul. Sunt argumente pro şi argumente 

contra. Este nevoie de consultare publică”. 

Societatea civilă a solicitat liderilor politici o soluţie pentru garantarea unui număr 

minim de zile de şcoală într-un an calendaristic, respectiv măsuri concrete pentru 

ca România să nu mai aibă cel mai comprimat an şcolar din Uniunea Europeană, 

potrivit unui apel iniţiat de Societatea Academică Română şi semnat de asociaţii 

ale elevilor din mai multe multe judeţe şi de ONG-uri şi adresat Guvernului şi 

Parlamentului. Asociaţiile propun ca anul şcolar să aibă un număr mediu de zile 

echivalent cu cel din primele 10% ţări în topul testărilor PISA, începerea cursurilor 

la 1 septembrie 2021 în următorul an şcolar şi vacanţe mai scurte, ritmice, 

periodice, în timpul anului şcolar, considerând că vacanţele lungi afectează major 

copiii şi nivelul la care ei revin în şcoală. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul de Interne Lucian Bode anunță că de 1 Mai cluburile vor fi închise 

pe litoral 

Ministrul de Interne, Lucian Bode, a declarat că tinerii se pot caza pe litoral în 

minivacanţa de 1 Mai, însă cluburile vor fi închise. 

"Ca să lămurim aspectul dacă se pot deplasa la mare în intervalul 1 - 2 mai. Noi 

am adoptat în hotărârea CNSU, în oglindă, o reglementare cu ce se întâmpla la 

munte.  
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Este permisă cazarea în cele 17 staţiuni de pe litoral, cu respectarea condiţiilor 

de protecţie sanitară şi respectarea acelei reglementări - maxim 70 la sută din 

capacitatea de cazare să fie ocupată. În ceea ce priveşte petrecerile din cluburi, 

sigur că, în această perioadă, această activitate este restricţionată şi, în funcţie 

de indicele la mia de locuitori, ştim până la ce oră avem permisă deplasarea. În 

noaptea de Înviere, aceste unităţi economice nu sunt deschise. Ele nu pot 

funcţiona. Ne dorim ca, pas cu pas, în funcţie de evoluţia acestei epidemii, în 

funcţie de modul în care Guvernul va ridica gradual restricţiile impuse, tot 

gradual ne putem gândi ca într-un viitor apropiat aceste petreceri să fie permise, 

sigur, tot cu respectarea anumitor reguli. În acest moment, nu avem o 

reglementare care să permită acest lucru", a declarat spus Lucian Bode la Prima 

TV. 

 

Ministrul de Interne a explicat că este posibil să se permită turiştilor să nu poarte 

mască pe plajă, însă acest lucru trebuie discutat în Comitetul Naţional pentru 

Situaţii de Urgenţă. 

 

"În acest moment, reglementarea legată de mască este în vigoare. Masca este 

obligatorie a fi purtată. Sigur, până în data de 1 mai, vom mai avea discuţii în 

Comitetul pentru Situaţii de Urgenţă şi este posibil să discutăm şi despre o astfel 

de eventualitate de a limita purtarea măştii în anumite situaţii, în vârful 

muntelui sau la plajă. Este o discuţie. Şi la restaurant nu mănânci cu mască. 

Sunt lucruri de bun simţ şi care pot fi analizate", a afirmat Bode. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Procurorii, critici dure la adresa legii care îi scapă pe evazioniști de 

închisoare dacă plătesc prejudiciul: Reguli inspirate din sistemul cumpărării 

indulgențelor religioase / Încurajează săvârșirea infracțiunilor de evaziune 

fiscală 

Asociația ”Mișcarea pentru Apărarea Statutului Procurorilor” (AMASP) critică dur 

legea care îi scapă de închisoare pe evazioniști dacă achită prejudiciul, cu 

argumentul că România a introdus una dintre ”cele mai blânde regimuri de 

sancționare din Uniunea Europeană ”și încurajeazaă săvârșirea infracțiunilor 
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de evaziune fiscală. Noile reguli, care permit evazioniștilor să scape complet de 

pedeapsă indiferent de valoarea prejudiciului dacă plătesc 20% în plus la bugetul 

de stat, sunt probabil inspirate ”din sistemul cumpărării indulgențelor 

religioase”. 

”Solicităm puterii legislative și puterii executive să reexamineze aceste modificări 

și să abroge dispozițiile care în realitate sunt o formă de dezincriminare mascată”, 

se arată în comunicatul AMASP. 

Procurorii atrag atenția că în România există peste 1.200.000 de firme active și 

încă 200.000 cu activitate suspendată, însă doar 250 de procurori și 3000 de 

polițiști se ocupă la nivelul întregii țări de cazurile de evaziune fiscală. 

În anul 2020 deficitul de încasare a TVA a fost cel mai mare din Uniunea 

Europeană (circa 34%), media europeană fiind de 9.2%, mai arată procurorii, care 

sustin că noile reglementări vor încuraja firmele să își asume riscul de a fi obligate 

peste 7 ani de la comiterea faptei să plătească taxele și impozitele sustrase, în cazul 

în care sunt prinse prins de autorități, cu o dobândă globală de 20% și fără a risca 

să i se aplice o pedeapsă. 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat pe 31 martie  legea care îi scapă pe 

evazioniști de închisoare dacă achită prejudiciul. 

Actul normativ prevede că cei inculpați pentru evaziune fiscală de până la 100.000 

de euro, infracțiune care în prezent se pedepsește cu închisoarea, scapă doar cu 

amendă dacă achită integral prejudiciul, iar dacă dau și 20% în plus, fapta nu se 

mai pedepsește deloc, indiferent de cuantumul evaziunii. 

Legea, inițiată de deputatul PSD Cătălin Rădulescu, supranumit ”Mitralieră”, a 

primit votul final din partea Camerei Deputaților pe 15 decembrie 2020, în ultima 

zi a legislaturii trecute. Deputații PNL și USR au votat împotriva inițiativei. 

Redăm mai jos integral comunicatul AMASP: 

”La data de 01.04.2021 a fost publicată legea nr. 55/2021 de modificare a 

dispozițiilor legii nr. 241/2005 pentru prevenirea și combaterea evaziunii fiscale, în 

cuprinsul actului normativ modificator fiind incluse 2 dispoziții de atenuare sau 

eliminare a sancționării persoanelor care au săvârșit infracțiunile prevăzute de art. 
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8 și 9 din legea nr. 241/2005 (rambursări ilegale de TVA și evaziune fiscală), 

efectul cumulat al acestor dispoziții fiind de stabilire a unuia dintre cele mai 

blânde regimuri de sancționare din Uniunea Europeană și de încurajare a 

săvârșirii infracțiunilor de evaziune fiscală. 

Având în vedere că organismele internaționale califică evaziunea fiscală ca 

infracțiune gravă iar în acest moment, prin operaționalizarea EPPO, o parte din 

competența de investigare a acestor infracțiuni va fi transferată către această 

instituție, fiind considerate infracțiuni care aduc atingere intereselor Uniunii 

Europene, solicităm puterii legislative și puterii executive să reexamineze aceste 

modificări și să abroge dispozițiile care în realitate sunt o formă de dezincriminare 

mascată. 

În acest sens subliniem că prin legea nr. 55/2021, într-o primă etapă, legiuitorul a 

statuat posibilitatea aplicării pedepsei amenzii în cazul în care prejudiciul care nu 

depășește suma de 100.000 de euro este achitat de suspect/inculpat și 

obligativitatea aplicării pedepsei amenzii atunci când prejudiciul achitat nu 

depășește 50.000 euro. 

Cu surprindere observăm că, dincolo de această atenuare a sancțiunii în cazul 

faptelor pe care legiuitorul le consideră de o gravitate redusă, prin art. 10 alin. 11 și 

12 din aceeași lege se creează o impunitate absolută, indiferent de valoarea 

prejudiciului, atât timp cât cel puțin unul dintre participanții la comiterea 

faptei este dispus să plătească prejudiciul și un procent adițional de 20%. 

Se ajunge astfel ca gravitatea faptei și consecințele comiterii infracțiunii să fie 

evaluate, contrar criteriilor din dreptul procesual penal, doar prin raportare la 

capacitatea și voința făptuitorului de a plăti o sumă în plus, probabil inspirat din 

sistemul cumpărării indulgențelor religioase. 

În mod absurd, în această construcție legislativă, unei persoane care a săvârșit 

infracțiunea de evaziune fiscală cu un prejudiciu de 90.000 de euro i se va aplica 

totuși pedeapsa amenzii, chiar dacă achită prejudiciul însă nu mai poate achita un 

procent adițional de 20% în timp ce unei persoane care a săvârșit infracțiunea de 

evaziune fiscală cu un prejudiciu de 1 milion de euro nu i se va aplica nicio 

pedeapsă dacă este dispusă să achite în plus ”comisionul” de 20% pentru bugetul 

statului. 
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În cazul în care legiuitorul nu a evaluat toate elementele necesare pentru a 

fundamenta o astfel de politică penală, AMASP dorește să aducă la cunoștința 

factorilor decidenți următoarele aspecte statistice ce ar fi trebuit luate în calcul: 

1. În România funcționează un număr de circa 1,2 milioane de societăți 

comerciale active și încă 200.000 suspendate. 

2. În anul 2020 deficitul de încasare a TVA a fost cel mai mare din Uniunea 

Europeană (circa 34%), media europeană fiind de 9.2%. 

3. În România activitatea de urmărire penală a infracțiunilor economico-financiare 

(deci nu doar evaziune fiscală) este exercitată de un număr de maximum 250 de 

procurori și 3000 de polițiști. În acest moment nu există o analiză a numărului de 

dosare penale care să aibă ca obiect infracțiunea de evaziune fiscală în toate 

formele sale prevăzute de Legea 241/2005. Aparent, doar în municipiul București 

există înregistrate peste 5.000 de dosare penale la un număr de circa 25 de 

procurori desemnați să efectueze astfel de anchete. Din totalul numărului de 

astfel de dosare, rechizitorii sunt efectuate cam in 7-8 % dintre cauze. 

4. Un contribuabil face, în general, obiectul unui control fiscal cam după 3-4 ani, 

uneori mai mult. În alte state europene, spre deosebire de România, există de mai 

multi ani sisteme informatice fiscale bine puse la punct, baze de date care 

generează cu ușurință analize de risc, facilitând identificarea zonelor cu grad ridicat 

de risc și, în consecință, controale și măsuri în zonele respective 

5. După această perioadă de timp în care contribuabilul a putut sustrage sumele 

datorate bugetului de stat, în cazul în care există o sesizare a autorităților judiciare, 

instrumentarea unui dosar penal (poliție și parchet) durează între 1 și 3 ani, în 

funcție de dificultate, de probatoriu, de valoarea produsului infracțional. Aceeași 

durată există și la instanța de fond, apoi o altă perioadă în apel. 

6. Printr-un simplu calcul matematic, având în vedere că dobânda medie pentru 

credite acordate persoanelor juridice este de 10% anual, este evident că persoana 

care este dispusă să încalce normele de drept penal material, va fi mai degrabă 

tentată să își asume riscul de a fi obligat peste 7 ani de la comiterea faptei să 

plătească taxele și impozitele sustrase, în cazul în care este prins de autorități, cu o 

dobândă globală de 20% și fără a risca să i se aplice o pedeapsă.” 
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Context 

Legea a fost sesizată la CCR de Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie – Secţiile Unite, 

de Guvernul României şi de Avocatul Poporului. Curtea a decis că legea este 

constituţională. 

Potrivit actului normativ, care modifică legea 241/2005 pentru prevenirea şi 

combaterea evaziunii fiscale: 

 La art. 10, alin. (1) se modifică și va avea următorul cuprins: 

 (1) În cazul săvârşirii unei infracţiuni de evaziune fiscală prevăzute la 

art. 8 şi 9, dacă în cursul urmăririi penale sau al judecăţii, 

prejudiciul cauzat este acoperit integral, iar valoarea acestuia nu 

depăşeşte 100.000 euro, în echivalentul monedei naţionale, se 

poate aplica pedeapsa cu amendă. Dacă prejudiciul cauzat şi 

recuperat în aceleaşi condiţii este de până la 50.000 euro, în 

echivalentul monedei naţionale, se aplică pedeapsa cu amenda. 

 După alineatul (1) se introduc trei noi alineate, alin.(1 ) – (13 ), cu 

următorul cuprins: 

 „(1 prim ) În cazul săvârșirii uneia dintre infracțiunile prevăzute 

la art. 8 și 9, dacă în cursul urmăririi penale sau în cursul 

judecății până la pronunțarea unei hotărâri judecătorești 

definitive, prejudiciul produs prin comiterea faptei, majorat 

cu 20% din baza de calcul, la care se adaugă dobânzile și 

penalitățile este acoperit integral, fapta nu se mai 

pedepsește, făcându-se aplicarea dispozițiilor art. 16 alin. (1) 

lit. h) din Legea nr.135/2010 privind Codul de procedură 

penală, cu modificările și completările ulterioare; 

 Dispozițiile prezentului articol se aplică tuturor inculpaților chiar dacă 

nu au contribuit la acoperirea prejudiciului prevăzut la alin.(1) și (1 

prim). 

http://www.cdep.ro/comisii/juridica/pdf/2020/rs354_18.pdf
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Inițiativa, semnată de deputatul PSD Cătălin Rădulescu, a intrat în dezbaterea 

parlamentară la finalul lui 2017, pe vremea când partidul era condus de Liviu 

Dragnea, între timp condamnat la trei ani și jumătate de închisoare cu executare. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Eurostat: Speranţa de viaţă a românilor a scăzut cu 1,4 ani în 2020 faţă de 

2019. Cele mai mari scăderi ale speranţei de viaţă s-au înregistrat în Spania şi 

Bulgaria, urmate de Lituania, Polonia şi România 

Speranţa de viaţă a românilor a scăzut cu 1,4 ani în 2020 faţă de 2019, conform 

datelor de la Eurostat, oficiul european de statistică. Mai mult, România a avut 

printre cele mai mari scăderi ale speranţei de viaţă în 2020 faţă de 2019 din rândul 

statelor membre UE. Astfel, cele mai mari scăderi s-au înregistrat în Spania (-1,6 

ani comparativ cu 2019) şi Bulgaria (-1,5), urmate de Lituania, Polonia şi România 

(toate -1,4). 

„Speranţa de viaţă la naştere a crescut în ultimul deceniu în statele membre ale 

Uniunii Europene, statisticile oficiale arată că speranţa de viaţă a crescut, în medie, 

cu mai mult de doi ani pe deceniu din anii 1960. Cu toate acestea, cele mai recente 

date disponibile sugerează că speranţa de viaţă a stagnat sau chiar a scăzut în 

ultimii ani în mai multe state membre ale UE“, scrie Eurostat. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Deficitul comercial a crescut cu 17% în februarie 2021, depăşind 3 mld. 

euro: Cele mai importante destinaţii ale exporturilor româneşti au economiile 

semiînchise. Exporturile româneşti scad în februarie 

 

http://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?idp=16750
http://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?idp=16750
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Exporturile de bunuri ale României în primele două luni din 2021 au fost de 11,2 

mld. euro, în scădere cu 3,7%, în vreme ce importurile au crescut cu 0,2%, până la 

14,3 mld. euro l Deficitul comercial a fost de 3 mld. de euro, mai mare cu 15%. 

Exporturile României au fost de 5,8 mld. de euro în februarie 2021, în scădere cu 

2,5% faţă de aceeaşi lună din 2020, în vreme ce importurile de bunuri au fost de 

7,7 mld. euro, în creştere cu 6,1%. În consecinţă, deficitul comercial la bunuri al 

României s-a adâncit cu 17%, până la 1,9 mld. de euro în februarie 2021, arată 

datele publicate vineri de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

Deficitul comercial la bunuri al României s-a adâncit constant în ultimii ani. 

Exporturile, chiar dacă au crescut, nu au făcut faţă creşterii importurilor. Pandemia 

a accentuat această tendinţă, în contextul în care în economiile vestice, principalii 

parteneri comerciali ai României, a scăzut cererea pentru produsele exportate de 

România. „Deficitul este de o lungă perioadă de timp şi pandemia a  accentuat 

tendinţa, pentru că exporturile depind de modurile în care rulează pieţele externe. 

Piaţă europeană unde a existat criză determinată de pandemie sau unele pieţe nu au 

mai fost atât de favorabile, iar industria noastră şi exporturile sunt foarte 

dependente de industria auto, care în anul 2020 a avut un an foarte slab”, 

comentează Aurelian Dochia, profesor de economie şi analist economic. Guvernul 

se aşteaptă ca în 2021 situaţia exportului net să se mai amelioreze faţă de 2019 şi 

2020, când a contribuit negativ cu -1,7 puncte procentuale în fiecare an la evoluţia 

economiei. În 2021, exporturile nete ar contribui negativ cu 1,4 pp la creşterea 

economică de 4,3%, potrivit estimărilor Prognozei. Prognoza lui Andrei 

Rădulescu, directorul de analiză macroeconomică al Băncii Transilvaniei, este în 

linie cu anticiparea guvernului: „Conform scenariului macroeconomic central BT 

ne aşteptăm la ameliorarea  contribuţiei exportului net la ritmul anual al economiei 

în trimestrele următoare, după contribuţia nefavorabilă din anul pandemic 2020“. 

Această perspectivă este susţinută de premisele de ameliorare a  ofertei interne de 

bunuri şi servicii, de persistenţa ratei de economisire la un nivel ridicat şi de 

deprecierea cursului de schimb real efectiv al monedei naţionale.” 
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Pentru relansarea economiilor vestice, care ar angrena creşterea exporturilor 

României, toată lumea mizează pe vaccinare şi pe ridicarea restricţiilor care să 

dinamizeze cererea. Aproape jumătate din exporturile de bunuri ale României se 

duc către primii 5 parteneri comerciali: Germania, Franţa, Italia, Ungaria şi 

Polonia. Deşi toate cele 5 ţări au luat faţa României la ritmul de vaccinare, doar 

Ungaria a ridicat din restricţii, în vreme ce în celelalte economii restricţiile sunt 

mai dure decât în România: în Franţa este lockdown naţional şi în Polonia 

magazinele non-esenţiale sunt închise. 

„Este vorba de anumite sectoare care suferă mai mult decât altele şi din păcate 

industria auto a suferit şi s-ar putea să continue să sufere în perioada de pandemie, 

în primul rând pentru că restricţiile care sunt impuse înseamnă mai puţină 

deplasare”, mai spune Aurelian Dochia. 

În ceea ce priveşte primele două luni ale anului 2021, vânzările externe de maşini 

şi echipamente pentru transport, care înseamnă 50% din exporturile de bunuri ale 

României, au scăzut cu 0,9%. Pe categorii, printre cele mai mari căderi s-au 

înregistrat  la exporturile de băuturi şi tutun, care au scăzut cu 20,5% în februarie-

ianuarie 2021 faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut. 

Per total, exporturile de bunuri ale României în primele două luni din 2021 au fost 

de 11,2 mld. euro, în scădere cu 3,7%, în vreme ce importurile au crescut cu 0,2%, 

până la 14,3 mld. euro. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 

 

http://storage0.dms.mpinteractiv.ro/media/1/1481/21333/20035890/2/3-parteneri-export.jpg
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 Cine sunt câştigătorii celor mai valoroase contracte de achiziţii publice 

încheiate în 2020. Francezii de la Alstom şi familia Umbrărescu deschid 

clasamentul. Primele 20 de contracte au o valoare cumulată de peste 6,5 mld. 

lei 

Alstom Transport, Spedition UMB şi Sa & Pe Construct sunt câştigătorii celor mai 

mari trei contracte de achiziţii publice încheiate în 2020 în România. Dacă lider 

este un contract de aproape 3 miliarde de lei, pentru reabilitarea liniei de cale ferată 

Braşov-Simeria, celelalte proiecte de pe podium valorează 680 mil. lei, respectiv 

670 mil. lei, arată datele furnizate de Confidas.ro la solicitarea ZF. 

Spedition UMB şi-a adjudecat contractul pentru proiectarea şi execuţia secţiunii 

3B din autostrada Braşov - Târgu-Mureş - Cluj -Oradea, în vreme ce Sa&Pe 

Construct se ocupă de proiectarea şi execuţia tronsonului 3 din drumul expres 

Craiova - Piteşti. Cele două firme sunt ale aceluiaşi acţionar, Dorinel Umbrărescu, 

recunoscut pentru parteneriatele sale cu statul. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Candidaţii români au aplicat de aproape 4 milioane de ori pentru 70.000 de 

joburi în T1/2021, în creştere cu 70% faţă de aceeaşi perioadă din anul trecut. 

Cele mai multe CV-uri sunt primite pentru joburile din vânzări, relaţii 

clienţi/call center, administrativ/logistică, marketing, e-commerce, bănci sau 

IT 

Aplicările candidaţilor români la joburi au crescut cu 70% în primul trimestru din 

2021 faţă de primele trei luni din 2020, respectiv de la 2,7 milioane la aproape 4 

milioane, cu o medie lunară de aproximativ 1,3 milioane de aplicări, conform 

datelor de pe platforma de recrutare eJobs. Pe platformă au fost postate 70.000 de 

joburi noi în primele trei luni ale anului, o valoare egală cu cea înregistrată în 

aceeaşi perioadă a anului trecut. 

„Un număr de joburi egal cu cel din primul trimestru al anului trecut dă un semnal 

important despre dinamica angajărilor din 2021. Şi asta pentru că ianuarie şi fe-

bruarie 2020 au fost două luni cu valori record în ceea ce priveşte angajările, 

martie fiind, într-adevăr, luna care a tras în jos primul trimestru.  
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Anul acesta, însă, lucrurile s-au reaşezat în matcă şi se menţine un ritm constant de 

aproximativ 25.000 de joburi noi pe lună. În luna martie, spre exemplu, acest nivel 

a fost depăşit, angajatorii postând aproape 27.000 de noi locuri de muncă“, spune 

Bogdan Badea, CEO al eJobs România. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Fondurile de pensii private Pilon II aveau investiţii de 14,8 mld. lei pe bursa 

de la Bucureşti la final de 2020 în 24 de companii listate 

Viitorii pensionari ai României, adică acei salariaţi care virează 3,75% din venitul 

brut lunar pentru administrarea privată a economiilor pentru bătrâneţe, au ajuns 

prin intermediul fondurilor de pensii private Pilon II la investiţii de 3 mld. euro 

(14,8 mld. lei) în 24 de companii listate la Bursa de la Bucureşti, potrivit calculelor 

realizate de ZF pe baza celor mai recente rapoarte ale fondurilor, cele de la final de 

2020. 

Astfel, în decembrie 2020 cele şapte fonduri de pensii private Pilon II aveau 

deţineri semnificative în capitalul social al companiilor listate, de exemplu 23% 

din Banca Transilvania, 26% din Fondul Proprietatea, 22% din Electrica, 18% din 

Transgaz, 14% din Romgaz, 11% din Petrom, fiind în unele cazuri cei mai mari 

acţionari. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cât de mult s-au îndatorat românii şi firmele în anul pandemic 2020: 

Datoria populaţiei a crescut cu 4,2% peste 35 mld. euro, iar ponderea 

îndatorării populaţiei în PIB a trecut de 16%. Datoriile companiilor: plus 

2,1%, peste 44,5 mld. euro 
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2020 a fost primul an de scădere pentru creditele retail noi din ultimii 8 ani. 

Populaţia a luat în 2020 credite noi de consum şi ipotecare de 34,3 mld. lei, în 

scădere cu 7% faţă de 2019. Ipotecarele au crescut, dar creditele de consum au fost 

în declin. Pe palierul corporate, companiile au luat de la bănci în 2020 credite noi, 

în lei şi în euro, de 45,6 mld. lei, în creştere cu 5,6% faţă de 2019. 

Ritmul îndatorării a încetinit în 2020 faţă de 2019, când avansul era în jur de 7% şi 

la nivelul îndatorării retail şi corporate ♦ Comparativ cu nivelul din 2008, dinainte 

de criza financiară şi economică, îndatorarea populaţiei a crescut cu 46,5% ♦ 

Ascensiunea îndatorării populaţiei a fost influenţată în ultimii ani de majorarea 

creditării bancare, în special ipotecare. 

Populaţia din România avea la sfârşitul anului trecut o îndatorare totală de peste 

170 mld. lei (35,1 mld. euro), mai mare cu 4,2% faţă de nivelul din 2019, în timp 

ce îndatorarea companiilor a făcut în anul pandemic 2020 un salt de doar 2,1% 

comparativ cu 2019, până la 215,3 mld. lei (44,5 mld. euro, după cum reiese din 

datele Băncii Naţionale. 

Practic, anul trecut îndatorarea populaţiei a crescut cu 6,8 mld. lei, iar datoria 

firmelor s-a majorat cu 4,4 mld. lei. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 12 aprilie 2021 23 

 

Ascensiunea îndatorării populaţiei a fost influenţată în ultimii ani de majorarea 

creditării bancare (în special ipotecare), care reprezintă cea mai mare parte a 

îndatorării populaţiei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Valul 3 al pandemiei loveşte în plin exporturile României: Scădere de 2,5% 

în februarie până la 5,8 mld. euro. În schimb importurile au crescut cu 6,1%, 

la 7,7 mld. euro 

Exporturile României au scăzut  în februarie cu 2,5%, an/an, într-o vreme în care 

toată lumea se aştepta ca economia să reintre pe un făgaş normal. 

Exporturile au fost de 5,8 mld. de euro în februarie 2021, în scădere cu 2,5% faţă 

de aceeaşi lună din 2020, în vreme ce importurile de bunuri au fost de 7,7 mld. 

euro, în creştere cu 6,1%. În consecinţă, deficitul comercial la bunuri al României 

s-a adâncit cu 17%, până la 1,9 mld. de euro în februarie 2021, arată datele 

publicate vineri de Institutul Naţional de Statistică (INS). 

Deficitul comercial la bunuri al României s-a adâncit constant în ultimii ani. 

Exporturile, chiar dacă au crescut, nu au făcut faţă creşterii importurilor. Pandemia 

a accentuat această tendinţă, în contextul în care în economiile vestice, principalii 

parteneri comerciali ai României, a scăzut cererea pentru produsele exportate de 

România. 

„Deficitul este de o lungă perioadă de timp şi pandemia a accentuat tendinţa, 

pentru că exporturile depind de modurile în care rulează pieţele externe. Piaţa eu-

ropeană unde a existat criză determinată de pandemie sau unele pieţe nu au mai 

fost atât de favorabile, iar industria noastră şi exporturile sunt foarte dependente de 

industria auto, care în anul 2020 a avut un an foarte slab“, comentează Aurelian 

Dochia, profesor de economie şi analist economic. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Clădirile de patrimoniu din București, mai aproape de restaurare. Primăria 

Capitalei vrea să reabiliteze câte 20 pe an 

La tot pasul ți se izbește privirea de clădiri lăsate în paragină în București. 

Problema de estetică e cu mult depășită de cea a nesiguranței când treci prin fața 

lor. Multe sunt cu valoare istorică și toți edilii s-au plâns că legile îi blochează. 

Acum, primăria vrea să restaureze 20 în fiecare an. Ar începe cu Hanul Solacolu de 

pe Calea Moșilor Vechi, printre puținele clădiri de început de secol 19 rămase în 

picioare în Capitală. 

Hanul Solacolu poartă numele familiei care a construit clădirea de pe Calea 

Moșilor. A fost pe rând moară, fabrică de paste făinoase și apoi han. A supraviețuit 

marelui foc din 1947 și după ce a fost confiscat de comuniști, hanul a devenit 

imobil de locuințe. 

Urmașii familiei Solacolu l-au revendicat după Revoluție. Nu-l pot restaura însă și 

vor să-l vândă primăriei cu aproape 2 milioane de euro. 

În 2019, Consiliul general a votat pentru exproprierea clădirii monument istoric, 

dar totul s-au blocat. Acum, noul primar, Nicușor Dan, vrea să-l cumpere și să-l 

readucă la viață. 

Primăria Capitalei vrea să facă din clădirea de secol 19 a Hanului Solacolu un 

spațiu cultural de întâlnire, cu librării, sală de spectacole şi cafenele. Aceleaşi 

intenţii erau însă și în 2019, și după 2 ani nu s-a întâmplat nimic 19:06 

Sunt multe clădiri monument istoric în București și toate au nevoie urgentă de 

lucrări de consolidare și nu numai. Cordonatorul programului de restaurare 

muncipală, încearcă să acceseze fonduri europene. 

Varianta pusă în dezbatere prevede ca aceste clădiri monument istoric să fie 

restaurate integral din banii Primăriei, eventual accesați de la Uniunea Europeană. 

Singura restricție pentru proprietar ar fi aceea de a nu vinde clădirea timp de 10 

ani. 

Pentru început, prin acest program, autoritățile locale își propun să restaureze în 

fiecare an câte 20 de clădiri monument istoric. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Premierul Florin Cîţu: Săptămâna viitoare se deschid 171 de centre noi 

pentru vaccinare 

Premierul Florin Cîţu a anunţat că săptămâna viitoare se deschid 171 de centre noi 

pentru vaccinare. Totodată, spune premierul, în acest moment la nivel naţional mai 

sunt libere 6 paturi în ATI.  

După şedinţa Centrului Naţional de Conducere şi Coordonare a Intervenţiei 

(CNCCI), premierul Florin Cîţu a declarat că acum sunt 1.531 de persoane 

internate în ATI şi doar şase locuri mai sunt libere la nivel naţional. 

„Trebuie să atingem obiectivul de 1.600 de paturi. Pe de o parte avem o evoluţie 

pozitivă în ceea ce priveşte numărul de persoane infectate şi vedem că, după ce am 

ajuns la un platou, începem să scădem, dar în acelaşi timp, oarecum contradictoriu, 

avem mai multe persoane internate în spital şi mai multe persoane în ATI. Am vrut 

să înţeleg ce se întâmplă şi cum să ne pregătim pentru perioada următoare. Acest 

val poate va dura două - trei luni de zile şi trebuie să ne concentrăm să avem 

resursele pentru perioada următoare, în timp ce ne ocupăm de campania de 

vaccinare”, a declarat premierul. 

În ceea ce priveşte campania de vaccinare, Cîţu a spus că săptămâna viitoare se 

mai deschid 171 de centre noi pentru vaccinare. 

„După 15 (aprilie - n.r.) vom avea capacitatea să vaccinăm 100.000 de persoane pe 

zi. Este foarte important ca toată lumea să înţeleagă că este singura soluţie de a 

depăşi pandemia. (...) Am făcut tot ce este posibil pentru a avea dozele de vaccin. 

Avem doze necesare să vaccinăm 5 milioane de persoane la sfârşitul lunii mai - 

începutul lunii iunie şi 10 milioane la sfârşitul lunii iulie - începutul lunii august. 

Dozele vin în România, trebuie doar să ne vaccinăm. Îi încurajez pe toţi românii să 

se înregistreze în platformă”, a afirmat Florin Cîţu. 

(Sursa: news.ro) 
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 Consiliul UE aprobă primele fonduri destinate certificatelor de călătorie / 

Sume în plus și pentru consolidarea capacității statelor membre de a detecta și 

monitoriza noi variante ale virusului SARS-CoV-2 

Consiliul UE a aprobat, vineri, o finanțare suplimentară de la bugetul Uniunii 

Europene, în valoare de 121,5 milioane de euro, pentru a răspunde unor „nevoi 

urgente” legate de pandemia de COVID-19, anunță un comunicat de presă. 

Fondurile vor sprijini mai multe acțiuni, cum ar fi lucrările pregătitoare pentru 

adeverințele electronice verzi (certificatele de călătorie, n.r.) menite să faciliteze 

libera circulație în timpul pandemiei de COVID-19. 

Consolidarea capacității statelor membre de a detecta și monitoriza noi variante ale 

virusului SARS-CoV-2, prin secvențiere, este un alt obiectiv finanțat. 

Alte acțiuni pentru acre vor fi distribuite fondurile suplimentare: 

 elaborarea, evaluarea și ajustarea noilor teste RT-PCR pentru fiecare nouă 

variantă emergentă a virusului COVID-19 înainte de 

 desfășurarea testelor, asigurând, în același timp, o capacitate suficientă de 

testare în statele membre 

monitorizarea virusului SARS-CoV-2 și a variantelor sale în apele reziduale 

 dezvoltarea în continuare a platformei de schimb pentru formularele de 

localizare a pasagerilor, pentru a crește numărul statelor membre 

participante 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Der Spiegel: UE propune suspendarea suprataxelor vamale dintre blocul 

comunitar și SUA, timp de șase luni 

Uniunea Europeană a propus suspendarea suprataxelor impuse importurilor dintre 

blocul comunitar și Statele Unite ale Americii, timp de șase luni, a declarat 

sâmbătă vicepreședintele executiv al Comisiei Europene Valdis Dombrovskis 

pentru Der Spiegel, potrivit Reuters. 
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Propunerea vine după ce, în urmă cu patru luni, UE și SUA au convenit o altă 

suspendare a acestor taxe, impuse în urma unei dispute privind subvențiile pentru 

aeronave acordate Airbus și Boeing, care durează de circa 16 ani. Propunerea 

transmite de asemenea un semnal că Bruxelles-ul caută un compromis în această 

dispută. 

„Am propus suspendarea tuturor tarifelor reciproce timp de șase luni pentru a 

ajunge la o soluție negociată. Acest lucru ar crea un spațiu necesar de respiro 

pentru industriile și pentru lucrătorii aflați pe ambele maluri ale Atlanticului”, a 

declarat Dombrovskis. 

În martie, cele două părți au convenit asupra unei suspendări de patru luni care 

acoperă toate tarifele impuse de SUA asupra importurilor din UE, în valoare de 7,5 

miliarde de dolari, dar și toate taxele impuse de UE asupra produselor din SUA, în 

valoare de 4 miliarde de dolari. 

Dombrovskis a mai spus că UE va monitoriza îndeaproape legile „Buy american” 

ale președintelui Joe Biden, care prevăd ca contractele publice din SUA să fie 

atribuite exclusiv firmelor americane. 

„Scopul nostru este să promovăm piețe de aprovizionare cât mai deschise în 

întreaga lume”, a spus el pentru Der Spiegel. 

De aproximativ 16 ani, Organizaţia Mondială a Comerţului este arbitrul unei 

dispute între Boeing şi Airbus, cu privire la subvenţiile acordate de SUA şi 

Uniunea Europeană pentru industria lor aeronautică. În două decizii ale sale OMC 

a hotărât că împrumuturile acordate de guvernele europene constructorului 

aeronautic Airbus au fost subvenţionate în mod incorect printr-un nivel redus al 

dobânzilor, iar separat OMC a decis că Boeing a beneficiat de un sprijin incorect 

din partea autorităţilor americane de pe urma reducerilor de taxe. 

În 2019, OMC a autorizat SUA să aplice taxe vamale suplimentare în valoare de 

7,5 miliarde de dolari pentru importurile provenind din UE. De asemenea, în luna 

octombrie a anului trecut OMC a autorizat, în mod oficial, Uniunea Europeană să 

impună tarife vamale suplimentare, în valoare de patru miliarde de dolari, pentru 

produse americane. 
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Această dispută transatlantică a afectat o gamă largă de produse industriale, 

agricole şi de larg consum. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 


